

种群生存力分析 (PVA) 的方法与应用

田 瑜¹, 郭建国^{1,2,3}, 寇晓军¹, 王天明¹, Andrew T. SMITH², 葛剑平^{1**}

1北京师范大学生命科学院生物多样性及生态工程教育部重点实验室, 北京 100875; 2亚利桑那州立大学生命科学学院/全球可持续性科学研究所, 美国亚利桑那州 85281; 3内蒙古大学生态、能源和可持续性科学研究中心, 呼和浩特 010021

Methods and applications of population viability analysis (PVA): A review.

TIAN Yu¹, WU Jian-guo^{1,2,3}, |KOU Xiao-jun¹, WANG Tian-ming¹, Andrew T. SMITH², GE Jian-ping¹

1Ministry of Education Key Laboratory for Biodiversity Science and Ecological Engineering, College of Life Sciences, Beijing Normal University, Beijing 100875, China|2School of Life Sciences/Global Institute of Sustainability, Arizona State University, Tempe, AZ 85281, USA|3Sino-US Center for Conservation, Energy and Sustainability Science, Inner Mongolia University, Hohhot 010021, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (1146 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要

随着人们对资源的加速利用, 生境丧失和破碎化导致物种濒危问题日益严重. 以岛屿生物地理学为理论起源的种群生存力分析 (PVA), 通过分析和模拟种群动态过程并建立灭绝概率与种群数量之间的关系, 为濒危物种保护提供了重要的理论依据和研究途径. 在过去的几十年中, 种群生存力分析已成为保护生物学中一项重要的研究内容. 目前种群生存力分析发展稳定, 但对其实际预测能力和准确性尚存质疑, 应用方面也有待进一步发展. 种群生存力分析的进一步完善还需要在理论和方法上的创新, 特别是籍于景观生态学和可持续性科学的理念, 将空间分析手段、经济社会因素纳入到物种和种群的预测和管理上, 从而使其具有更完整的理论基础和更高的实用价值. 为此, 本文对种群生存力分析的历史、基本概念、研究方法、模型应用和准确性进行了综述, 并提出了有关的研究展望.

关键词: 种群生存力分析 最小可存活种群 灭绝风险 种群动态

Abstract:

With the accelerating human consumption of natural resources, the problems associated with endangered species caused by habitat loss and fragmentation have become greater and more urgent than ever. Conceptually associated with the theories of island biogeography, population viability analysis (PVA) has been one of the most important approaches in studying and protecting endangered species, and this methodology has occupied a central place in conservation biology and ecology in the past several decades. PVA has been widely used and proven effective in many cases, but its predictive ability and accuracy are still in question. Also, its application needs expand. To overcome some of the problems, we believe that PVA needs to incorporate some principles and methods from other fields, particularly landscape ecology and sustainability science. Integrating landscape pattern and socioeconomic factors into PVA will make the approach theoretically more comprehensive and practically more useful. Here, we reviewed the history, basic conception, research methods, and modeling applications and their accuracies of PVA, and proposed the perspective in this field.

Key words: population viability analysis minimum viable population extinction risk population dynamics

引用本文:

. 种群生存力分析 (PVA) 的方法与应用[J]. 应用生态学报, 2011, 22(01): 257-267.

. Methods and applications of population viability analysis (PVA): A review.[J]. Chinese Journal of Applied Ecology, 2011, 22(01): 257-267.

链接本文:

<http://www.cjae.net/CN/> 或 <http://www.cjae.net/CN/Y2011/V22/I01/257>

没有本文参考文献

[1] 赵紫华, 贺达汉, 杭佳, 石云, 赵映书, 王颖. 设施农业景观下破碎化麦田麦蚜及寄生蜂种群的最小适生面积[J]. 应用生态学报, 2011, 22(01): 206-214.

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章